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Doina Modola: Există În viaţa unui artist momente decisive, Întâlniri cu personalităţi declanşatoare, şanse 

• ieşite din comun. Care a fost itinerariul /a capătul căruia aţi ajuns prim-balerină a Operei din Viena? 

Simona Noja: Am început prin a face gimnastică (de la şapte la zece ani) în echipa olimpică a lu i  Bela 

Karoly. Copil fiind , dansul mi se părea monoton comparativ cu gimnastica. Dansul era o bucurie a 

momentului ,  dar nu-l vedeam ca pe o profesie. Trebuia să am o meserie. Nu mi-am pus problema nici 

când am terminat Liceul de Coregrafie din Cluj să-mi fac din dans o meserie. După concursul de la 

Jackson (S.U.A.) ,  în 1 990, brusc am realizat această posibil itate. Banii şi recunoaşterea internaţională 

mi-au confirmat adânc ideea că şi dansul poate fi o profesie. 

D.M. :  De ce aţi preferat Dusseldorful când, În 1990, câştigând acest premiu În S. U.A., puteaţi să alegeţi 

orice, şi New York, Miami, Atlanta, Viena, Stockholm, Basel? 

S.N.: Pentru o anume seriozitate a instituţiei .  

D.M.: Aţi putut s-o ghiciţi atât de prompt, la numai 22 de ani, fără o experienţă prealabilă a opţiunii? 

S.N. :  Seriozitatea unei companii o vezi după mai multe criteri i .  Din punctul de vedere al repertoriului ,  al 

tipului de studii , al programului de repetiţi i ,  al spectacolelor ce se rulează etc. Am aflat toate acestea când 

mi s-a făcut oferta. Pentru mine acel concurs din Statele Unite a fost un moment de răscruce. Aveam de 

ales la doar 22 de ani (interior, însă, mult mai puţini) , ajunsă brusc într-o lume cu totul altfel decât cea în 

care trăisem, într-o altă limbă, o altă cultură, o altă mentalitate. Fusesem crescută foarte riguros, cu 

sentimentul că în jurul meu am o totală protecţie, care mă fereşte de orice. Trăisem într-o lume ideală, 

desprinsă de pământ. Am avut un şoc, nu numai cultural. A fost foarte dificil să hotărăsc ceva, după ce 

toată viaţa nu fusesem în această situaţie. Trebuia să tratez contracte, ţări, etc. Am ales DOsseldorful ,  unde 

am rămas patru ani ( 1 991-1 995), terminând între timp Facultatea de Litere din Cluj ( 1 994) . 

Am optat pentru DOsseldorf şi după aceea am optat pentru Berlin şi Viena, pentru că am vrut să fac tot, 

să mă bucur de toată paleta dansului contemporan, clasic, neoclasic, modern, dans-teatru, etc. Există 

extrem de multe aspecte complexe ale dansului  actual pe care nici nu le putem cuprinde în l imbaj , 

creând termeni noi. Pentru mine a fost important să fac diverse sti luri ale diverşilor coregrafi, nu  să mă 

l imitez la sti lu l  unuia singur. 

Mi-am dorit ca în primii treizeci de ani să mă familiarizez cu tot ceea ce e azi în dansul mondial la nivelul 

cel mai înalt. Pot să dansez acum, cu pregătirea pe care o am în orice sti l ,  să fac faţă la nivelul cel mai 

inalt. Asta presupune foarte mult. Mai departe, vreau să transmit eu această artă , să învăţ dansatorii şi 



. 
tinerii să facă faţă în cât mai multe sti luri posibile. Asta mi se pare foarte important. De la fiecare stil să 

ia esenţa şi să-şi modeleze personalitatea în funcţie de sti l .  

D.M. :  Un rol foarte important În cariera dumneavoastră profesională l-a jucat perioada de la DtJsseldorf. 

S.N.: Şi Heinz Spoerl i ,  elveţian de l imbă germană, cel care păstrează l in ia net clasică în sensul pur al 

cuvântului .  Acum el este d i rectorul baletului din ZOric rli e foarte important în perimetrul dansulu i  
contemporan nu numai în cal itate de coregraf ci şi i l'l  ctor de teatru. El angajează foarte mulţi 

dansatori tineri pe care îi formează în compania lu i .  Ca sa 1a · o şcoală bună ar fi bine să mergi câţiva 

ani în compania lu i  Heinz Spoerl i ,  adică la ZOri Il Eu l-am cunoscut la DOsseldorf, el fi ind acela care 
mi-a dat contractul la DOsseldorf în 1 991 . 

D.M. :  Apoi, din 1995, aţi fost angajată la Opera din Viena . . .  

S.N.:  De fapt, în  1 995, am semnat un contract dublu :  cu Deutsches Staatsoper d in  Viena (unde dansam 

de luni până vineri) şi cu opera din Berl in  (unde dansam d vineri seara până dumin ică) . Doi ani de zile 

am muncit în acest sistem. 

D.M. :  N-a fost prea solicitantă această experien ă, având ft1 vedere exigenţele la care se ridică nivelul 

profesional În aceste instituţii de primă mărime În Europa? 

S.N. :  A fost extraordinar. Acolo mentalitatea e di erită. Con ază într-adevăr fiecare spectacol . Fiecare 

spectacol e o premieră şi chiar cel ce te veq ·ma oară şi acela care nu e deschis pentru dans vrea 

acea încântare estetică de la început la sfâ it. există a doua oară, "lasă că mâine va fi mai bine". 

Forsyte spunea: "trebuie să dai dovada total phn i ri propriei tale fiinţe în fiecare moment, în acest 

moment - tot ceea ce ai simţit vreodată, ai gâ dit reodată, ai fost vreodată - eşti rezultatul tuturor 

acestor trăir i". Fiecare spectacol e altfel pentru că in fiecare zi te schimbi. Şi dacă eşti un artist care 

caută şi caută foarte mult, totul se schimb rte mult, totu l  se schimbă foarte des. Azi faci altfel expresia, 

intensitatea, timing-ul .  Fiecare moment din spectacol e impQţtant, nu există priorităţi. Există spectacolul .  

Fiecare moment trebuie să fie atât de pj)rlect, cât poate fi fn licel moment. În zi lele cu o anumită dispoziţie 

lăuntrică, momente din spectacol le tratezi cu o intensita� 'l!wva·ordinară. Aşa rămâne spectacolu l  v iu.  

D.M. :  În ultima vreme, stilistica dansulw s-a schimbat foarl$. It. 

S.N.: Dansul câştigă imens prin desch" umai către alte arte: mass-media aduc 

deschiderea către alte mij loace, spo işcări le, ci şi o anume dinamică. De la 

început s-a vrut o reîntoarcere către m ate în cuie graniţe fixe, ele au devenit 

flexibile, permeabile. Trebuie să fim t nţi în cel mai bun sen tu lui. Dansul clasic împrumută din 

dansul modern timing-ul,  o anume 

mental itatea modernă, ce a fost 

improvizaţia e structurată, devin 

,ă, extremele mişcări i .  Nu  e graţios, pentru gustul de  azi ş i  

dern a căpătat o anume rigoare, 

rsythe, de pi ldă, director la Ballet 

Frankfurt de vreo 1 5-20 de ani ,  a introdus un nou stil de dans extrem de straniu .  Foarte aparte e şi 
sistemul de dans, extrem de straniu.  Foarte aparte e şi sistemul de muncă al acestui grup, care nu e un 

ansamblu propriu-zis, un corp de balet, ci douăzeci de dansatori, fiecare cu personalitatea lui ,  fiecare cu 
fizicalitatea lui, tratat individual. Forsythe nu foloseşte dansatorii ca un grup, nu-i tratează ca grup. Fiecare 

are o personal itate proprie şi e folosit ca atare. A schimbat structura dansului neoclasic şi a dansului clasic 





făcându-1 neoclasic, continuând astfel ce a început Balanchine în anii '50. Forsythe foloseşte foarte mult 
extremele mişcări i ,  de la tehnica dansului clasic, capacitatea corpului de a se mişca în modul cel mai 

extrem cu putinţă. Developpe nu până la 1 20°, ca în dansul clasic, ci până la 1 80° şi dacă ar fi posibil I-ar 

duce la 360°. Sparge orice tipar şi dă libertate maximă corpului .  Nu poţi impune unui picior să meargă până 

la 360°, dar elanul de acest tip implică o anume 

maximă, care nu poate fi atinsă decât în acel mn"..., 

D.M. :  Dansatorii săi sunt probabil excepţional 

. Aceasta duce corpul la o extensiune 

libertate, concentrare, eliberare de normă. 

S.N.: Nici unul dintre dansatorii lui nu e dotat nici unul nu are fizicalitatea tradiţională, 

în lumea dansului ,  adică nu e înalt, subţi re, cu picioil�-.nai, o anume deschidere. Ei nu au o deschidere 

mare, dar felu l  în care se mişcă generează o anume e şi dă această impresie. 

D.M.: Întâlnirea cu el, În 1993, Îmi mărturiseaţi, a fost dumneavoastră decisivă profesional. V-a 

ales totuşi, am această convingere, după nişte 

S.N. :  Eu sunt o excepţie. Am intrat sub incidenta PIE�ocl.lDf•l�or. lu i  nu pentru calităţ i ,  ci pentru că am avut 

această dinamică a mişcării . O anume dinam nu cal ităţi fizice. O anumită forţă fizică 

şi o anume amplitudine a mişcări i .  Am fost 1 am intrat sub incidenţa preocupărilor lui 

nu pentru că am fost bună la balet, nu pentru tehnice sau o anumită tehnică, ci pentru 

că am avut o anumită dinamică, extrem de rii după această dinamică. Cine are 

această dinamică, modul de a se mişca în are şansa să evolueze în coregrafi i le lu i .  

Nu poţi, în mod obişnuit, într-un fii în fiecare secundă, din fiecare oră, la 

maximumul capacităţii tale. Ei bine, el s Reuşeşte să-şi aducă dansatorii într-un 

anume extaz al mişcări i .  Pe scenă e aşa ca spectator o emanaţie, un extaz, o 

totală dăruire a acestor dansatori pentru în atenţia lu i  prin această energie pe care 

sunt în stare s-o eman, nicidecum prin e fizice şi tehnica au venit ca nişte date 

complementare. Era extrem de 

D.M. :  Cât timp aţi lucrat cu el? 

S.N.: Am lucrat foarte puţin. Am 

care el 1-a creat pentru Sylvie Gui 

what elevated. Acesta e un balet pe 

•rt:lnC!IIo extrem de mare, fiind una dintre 

cele mai mari balerine la ora "''"'""t"''Ji cu noi, pentru că el nu caută 

dansatori cu extensie mare. Dar s-a 

D.M.:  Dintre coregrafii de elită ai 

S.N.: Ji ri Kylian de la Neederlands 

mult pentru că e extrem de bine 

uzici i din interiorul ei .  Cred 

uzicală foarte bine pusă la pu 

lucrat personal, dar îl admir foarte 

icală foarte exact, ca un dirijor. 

a fost violonist. Creează imagini 

dar s-a format ca dansator. Înainte 
de a deveni director la Neederlands Theatre, a fost dansator la Stuttgart sub conducerea lui  John Cranco. 

Kilian creează o dinamică a mişcării extraordi nară, nişte imagini extrem de interesante , bogate, folosind 
minuţios partitura muzicală, transpunând-o inspirat in dans. În baletul contemporan există acum o anume 

tendinţă: coregrafii să folosească muzica mai mult ca fundal sonor. Dansul şi muzica se interferează 

astfel doar pe alocuri, doar incidental ,  fără ca partitura muzicală să fie o bază pentru dans. 



D.M.: Printre cei care au revoluţionat dansul postmodern a fost şi Hans van Mannen . . .  

S.N.: Hans van Mannen (din Amsterdam) a revoluţionat, î n  urmă c u  douăzeci d e  ani ,  dansul ,  aducând 

un anume erotism în dansul modern. Acum douăzeci de ani ,  faptul de a vedea dansatori goi pe scenă, 

motivat chiar, era o raritate. Dar coregraful acesta e o raritate şi în dansul actual , căci are o percepţie 

i ronică a dansului ,  a mişcări i ,  o percepţie f 

această tentă i ronică. G rotescul are o f 

costume de culoarea piel i i  ş i ,  de jur-îm 

D.M.: E un lucru vechi in teatru. Îl folosea şi 

· ă, o distanţare i nterioară. Dansuri le lu i  toate conţin 

B... Joer:BOrtal izată. El di rijează mulţi dansatori îmbrăcaţi în 

rm care le accentuează formele naturale. 

S.N.: Se poate. Dar cum îl foloseşte el în dan un cru nou . Transpunerea mişcări i pe această bază se 

soldează cu un comic foarte actual, bucurân u-se de mare succes în Occident, pentru că l umea se 

destinde şi râde. E un comic al detension �ri i .  L-a mai aminti şi pe John Neumeier, american care 

conduce şcoala nemţească de balet la a 

ani .  Fost dansator, foarte intelectualizat, e 

reuşeşte să transpună acest spirit. E foart.�pu::i'U 

superioară, dar e intelectual d in  vocaţie. 

D.M. :  Printre preocupările dumneavoastra 

S.N. :  În cazul Pinei Bausch nu e vorba propfiu-z· 

Tulburătoare de-a dreptul ,  spectacolele el, 

companie), nu le poţi numi "balet". 

xpresie. A fost dansator. Nu cred că are pregătire 

te. 

a -teatru. Aţi lucrat şi cu Pina Bausch? 

�" ... ... "_ 

cuvântul potrivit e mai degrabă spectacol. 
dro.,.",t,.., . .. , foarte buni (cam 2Q-30 de angajaţi în 

D.M.: Cam pe ce perioadă au contracte C:tf1!�i:.fl.�� 
S.N.: Depinde. E foarte greu să te adapt z· P.U!IIIIIU• JLK : :Cnlrenlrr�r. In momentul când te-ai adaptat, eşti 

sct11mrruecrorc>c şi mulţi dansatori rămân. De exemplu ,  

de an i  de zile cu el . Pina Bausch la fel .  

muza lu i .  lnspirându-1, ş i  e l  te inspiră pe tin 

Will iam Forsythe are din 20 de dansat 

D.M. :  Până la ce vârstă? 

S.N.: Depinde. E foarte dinamic, foarte ,,_,t,�nt,�·,.c·a cere într-un spectacol. Dar există şi 

roluri care au altă sol icitare. Deci poţi 

şi-i înţeleg spiritul .  Să dansezi , de p 

de înalte încât eşti absolut incapabi 

trebui să mă pregătesc foarte bin 

Trebuie să fi i un  material extrem 

D.M.: Aţi risca să mergeţi 

S.N. :  Nu.  În 1 993 mi s-a p 

personală. Mă dirija să devin 

merg în compania ... ", ,.co" • .

lu i .  Aceasta presupune foarte 

ani. Uni i  dansatori sunt foarte buni 

m de difici l .  Şi se pun praguri atât 

cu Forsyte, ca să dau audiţie la el ,  ar 

să faci ceva, trebuie să fii ceva. 

. Trebuie să te potriveşti . 

nu-mi dădea destulă libertate 

It. Când văd un balet al lu i ,  plâng 

efectiv, pentru că mă impresionează atât de mult. Dar nu puteam să-mi subjug personalitatea unui 

singur creator. Doream să fac cât mai mult. 

D.M.: Timpul a dovedit că aveaţi dreptate. Cariera dumneavoastră europeană e in continuă ascensiune. 
Succes! 
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